

جامع التفسير رواية ودراسة جمع ودراسة الآيات (92-105) من سورة البقرة

مريم داود أحمد العلواني

إشراف الدكتورة: فاطن حسن حلواني

المستخلص

الحمد لله والصلاة والسلام على نبينا محمد صلى الله عليه وسلم وعلى آله وصحبه أجمعين. يهدف هذا البحث إلى معرفة مصادر التفسير وتطوره ومناهج المفسرين، والتّمرس على نقد التفسير، والتّطبيق العملي لمقررات السّنة المنهجية، وتوظيف الجهود لإخراج موسوعة علمية ذات منهج علمي رصين، وخطة البحث هي: جمع تفسير الآيات القرآنية الواردة في الآثار، وكذلك التفسير بالدراسة، مرتبة تاريخياً بتقديم السابق ثمّ اللاحق، مع عدم تكرار النّقل، ودراسة هذا الجّمع، وبيان ما تثبت نسبته إلى قائله وما لا يثبت، وما يصحّ من هذه الأقوال ممّا لا يصحّ، والتّوفيق بين ما ظاهره التّعارض من ذلك أو التّرجيح بينه، مع الاستفادة من أقوال المفسرين في النّقد والتّرجيح، وتخرّيج الأحاديث والآثار الواردة وبيان درجتها من حيث الثبوت وعدمه، مع عدم ذكر الاستطرادات الفقهية والعقدية والفلسفية والنّحوية والرّوايات الموضوعة والإسرائيليات، والتّرجمة للأعلام والتّعريف بالأماكن الواردة في البحث، واحتوت الرّسالة على مقدمة، وثلاثة فصول، وخاتمة: الفصل الأول: من صفات بني إسرائيل التي وردت في سورة البقرة، الآيات (92-101)، وتحتة ثمانية مباحث، الفصل الثاني: موقف اليهود من السّحر والسّحرة، الآيات (102، 103)، وتحتة مبحثان، الفصل الثالث: كشف خُبث ودسائس اليهود على الإسلام والمسلمين، الآيات (104، 105)، وتحتة مبحثان، وانتهى البحث بخاتمة رصدت فيها أهمّ النّتائج وهي: تطور علم التفسير وتدرّجه، واهتمام بعض المفسرين بذكر الأسانيد عند التفسير، ويغلب عليها القبول، وأنّ الخلاف بين المفسرين قليل وغالبه يرجع إلى اختلاف النّوع لا التّضاد، كما أوصي من بعدي من الباحثين والباحثات بإكمال هذا المشروع؛ حتى تتحقّق الفائدة المرجوة منه، وأخيراً ختمت البحث بفهارس فنية كاشفة عن مضامين الرّسالة، والحمد لله على توفيقه وامتنانه.

**COMPREHENSIVE COLLECTION OF QURANIC
INTERPRETATIONS: NARRATIVE AND COMPREHENSIONA
COLLECTION AND STUDY OF VERSES 92-105 CHAPTER 2: AL-
BAQARA**

**MARYAM DAWOOD AHMAD ALALWANI
Dr . faten hasan halawani**

Abstract

Praise be to Allah and peace and blessings be upon Prophet Mohammad and his family and companions. This project also targets at knowing the sources of the Tafseer (interpretation), its development and the interpreters approaches, the practice on criticizing the interpretation itself, the real practice of the academic year curricula and dedicating the efforts to come up with a scientific encyclopedia characterized by a solid scientific approach. The research plan is to collect the interpretation of the Qur'anic verses found in the ancestors narrations, in addition to the interpretation with real comprehension, chronological arranging without repeating the transferors, faithful studying of this collection, clarifying the trustworthy and the untrustworthy sources of the information, what is appropriate to say and what is not, with compromising between what it looks like a conflict and selecting what is more proper, together with benefiting from the sayings of the interpreters, sorting the Hadiths together with the ancestors narrations with clarifying their levels of truthfulness, in addition to mentioning the syntactical, philosophical, ideological and jurisprudential digressions and the faked narrations together with the Israeli narrations and the biographies of the celebrities in this field with their locations. The Thesis also contained an introduction, three chapters and a conclusion. Chapter One: Some of the characteristics of Bani Israel (Moses people) that are mentioned in Al-Baqara Chapter (Verses 92-101). Chapter Two: The Jews opinions towards magic and magicians (Verses 102-103). Chapter Three: Uncovering the viperfish inner part and the conspiracies of the Jews against Muslims and Islam (Verses 104-105). Containing two discussion titles. The Research ended with a conclusion containing the most important results: the development of Tafseer (Qur'anic interpretation) field together with its graduation, the care of some interpreters with mentioning the narrators while interpreting. Moreover the disagreement between

interpreters is very minor referred to the dissimilarities between sorts not conflict. I also recommend for researchers coming after me to complete this project to maximize the benefit for the readers, public and learners in the field. Finally, I concluded this research with some artistic indexes about the thesis contents and implied notions. I thank Allah The Almighty for making the path obvious and easy for me to finish this work.